

ISSN 1673-5617  
CN 35-1190/S

TAIWAN AGRICULTURAL RESEARCH

# 台湾农业探索

第五届全国农业期刊二等奖 □

CNKI（中国知网）全文收录期刊 □

中国学术期刊综合评价数据库收录期刊 □

中国核心期刊（遴选）数据库收录期刊 □

台湾华艺中文电子期刊（CEPS）全文收录期刊 □



扫描关注“台湾农业”微信

1 2016  
(总第138期)

双月刊 <http://www.twnt.cn>



福建 省 台 湾 农 业 研 究 中 心 主办  
福建省农业科学院农业经济与科技信息研究所



科学出版社 出版

## 目 次

### □ 台湾现代农业

- 台湾农产品运销及其对大陆的启示 ..... 黄安余 (1)

### □ 两岸合作交流

- ECFA的实施对福建省柑橘供给价格弹性的影响分析 ..... 吴华英, 钟舜丹, 何均琳 (6)  
基于人员流动视角的两岸农业技术合作探析 ..... 苏硕军, 薛 勇, 庄佩芬 (12)  
《海峡两岸知识产权保护合作协议》对福建高等农业教育的影响 ..... 商艺强, 刘如婷, 庄佩芬 (16)

### □ 农业经济管理

- 林农视角下我国森林保险市场失灵及政府财政补贴的经济学分析 ..... 卢熙明, 林伟敏, 黄和亮 (20)  
构建热带区域农业产业开发体系的若干思路与技术对策 ..... 翁伯琦, 苏汉芳, 仇秀丽, 王义祥, 张艳芳 (26)  
农户对农村土地金融化选择意愿的影响因素分析——基于漳州市农村的问卷调查 ..... 张小龙, 黄欣乐, 罗永根, 刘飞翔 (32)  
基于协整理论的福建省城镇居民收入与消费关系分析 ..... 赵玉雪 (37)  
漳浦县农民专业合作社发展现状与对策 ..... 涂舒云, 江 敏, 朱朝枝 (42)  
旅游资源可持续发展理念下福安白云山景区开发探讨 ..... 刘松涛, 王俊帆, 徐 泉, 吴冰彬, 林丽琼 (46)  
南靖县云水谣古镇旅游开发可持续发展对策 ..... 蔡晨沁, 骆培聪 (52)  
江西省工业园区承接产业转移的现状和竞争力分析 ..... 彭巧巧, 张新芝, 陈 斐 (58)  
我国创意农业发展的模式、问题与对策 ..... 黄 颖 (63)  
农科专业大学生创业意愿及动力机制研究——以福建农林大学农科专业大学生为案例 ..... 陈碧芬, 吴宗琰, 张文昌, 张小龙, 刘飞翔 (67)

### □ 科技发展管理

- 福建省促进科技人才发展的政策分析及建议——基于福建省科技人才政策的调研分析 ..... 陈志强 (74)  
云霄县基层农业推广培训教育存在的问题与对策 ..... 柳俊义, 陈佳丽 (79)

### □ 图文广告

- 《台湾农业探索》征稿启事 ..... (封二)  
《台湾农业探索》杂志网 ..... (封三)

# TAIWAN AGRICULTURAL RESEARCH

(February)

No. 1 2016

## CONTENTS

### Modern Agriculture in Taiwan

The Transportation and Sale of Agricultural Products in Taiwan and Its Enlightenment ..... HUANG An-yu (1)

### Cross-strait Cooperation and Exchange

Impact of the Implementation of ECFA on the Price Elasticity of Citrus Supply in Fujian ..... WU Hua-ying, et al. (6)

Analysis on Cross-strait Agricultural Technical Cooperation from the Perspective of Turnover ..... SU Shuo-jun, et al. (12)

Analysis on the Impact of Cross-strait Cooperation Agreement on Intellectual Property Rights Protection on Higher Agricultural Education in Fujian ..... SHANG Yi-qiang, et al. (16)

### Agricultural Economics and Management

Economic Analysis on China's Forest Insurance Market Failure and Insurance Subsidy by Government Finance

from the Perspective of Foresters ..... LU Xi-ming, et al. (20)

Some Ideas and Technical Countermeasures on the Building of Regional Agricultural Industrial Development System

in Tropical Areas ..... WENG Bo-qi, et al. (26)

Analysis on Influencing Factors of Farmers' Willingness to Choose Rural Land Financialization—Based on the Questionnaire of Rural Area in Zhangzhou ..... ZHANG Xiao-long, et al. (32)

Analysis on the Relationship Between the Income and Consumption of Urban Residents in Fujian Based on the Co-integration Theory ..... ZHAO Yu-xue (37)

Development Status of Farmer Professional Cooperatives in Zhangpu County and Its Countermeasures

..... TU Shu-yun, et al. (42)

Study on the Development of Baiyun Mountain Scenic Spot in Fuan Under the Concept of Sustainable Development

of Tourism Resources ..... LIU Song-tao, et al. (46)

Sustainable Development Countermeasures on Ancient Town Tourism of Yunshuiyao Town in Nanjing County

..... CAI Chen-qin, et al. (52)

Current Situation and Competitiveness of Jiangxi's Industrial Parks to Undertake Industrial Transfer

..... PENG Qiao-qiao, et al. (58)

Models, Problems and Countermeasures of the Development of Creative Agriculture in China ..... HUANG Ying (63)

Research on the Entrepreneurial Intention and Dynamic Mechanism of Agricultural College Students

—A Case of Agricultural College Students in Fujian Agriculture and Forestry University ... CHEN Bi-fen, et al. (67)

### Sci-tech Development Management

Analysis on Fujian's Policies for Promoting Scientific and Technological Talents Development and Its Countermeasures

—An Investigation Analysis Based on Scientific and Technological Talents Policies in Fujian ..... CHEN Zhi-qiang (74)

Existing Problems of Basic-level Agricultural Extension Training Education in Yunxiao County and Its Countermeasures

..... LIU Jun-yi, et al. (79)

### 本刊声明

- (1) 凡向本刊投稿者，如无特殊声明，稿件一经采用，即视为作者同意授权本刊使用其作品，包括作品的数字化方式复制、汇编、发行和信息网络传播权。作者著作权使用费与稿酬在刊发后一次性支付。
- (2) 本刊所载内容仅代表作者个人看法，不代表编辑部及其主管、主办单位立场，作者文责自负。
- (3) 来稿请勿一稿多投，严禁抄袭、剽窃，否则作者自负其责。
- (4) 本刊有权对来稿进行必要的编辑加工处理。若作者不允许对内容做任何改动，请务必在来稿中说明。
- (5) 本刊来稿一般不退，敬请作者自留底稿。

# 《台湾农业探索》编辑委员会

顾 间：吕月良 刘 波

主任委员：翁伯琦 任爱荣

副主任委员：曾玉荣 陈论生

委员：(以姓氏拼音排序)

蔡子坚 陈论生 丁中文 傅建炜 黄炳文(台) 黄献光

黄毅斌 柯瑞清 李 非 林 卿 刘健哲(台) 刘克辉

刘荣章 任爱荣 单玉丽 唐建阳 王景辉 王明光(台)

温庆放 翁伯琦 翁志辉 杨道富 余亚白 曾玉荣

赵一夫 郑百龙 郑钱华 周 琼 周江梅 周伦江

主编：曾玉荣

副主编：林树文(常务) 周 琼 赵一夫

## 台湾农业探索

Taiwan Nongye Tansuo

(双月刊 1979年创办)

第1期(总第138期) 2016年2月出版

## TAIWAN AGRICULTURAL TESEARCH

(Bimonthly Started in 1979)

No. 1 (Total No. 138) February 2016

主 管 福 建 省 农 业 科 学 院  
主 办 福 建 省 台 湾 农 业 研 究 中 心

Responsible Administration Fujian Academy of Agricultural Sciences

协 办 福建省农科院农业经济与科技信息研究所

Sponsored by Fujian Taiwan Agricultural Research Center Institute of Agricultural Economics and Science and Technology Information, FAAS

编 辑 出 版 中国农业科学院海峡两岸农业研究中心  
闽台经济文化交往促进会农业分会

Cooperated by Research Center of Cross-straits Agriculture, CAAS Agriculture Branch of Economy and Culture Exchange Promoting Association

《台湾农业探索》编辑部  
(350003 福州市五四路247号)

Edited and Published by Editorial Office of Taiwan Agricultural Research

电 话：0591-87869435  
邮 箱：twnt@163.com twnt@qq.com  
网 址：www.twnt.cn

(247 Wusi Road, Fuzhou, 350003, China)

Tel 0591-87869435

E-mail twnt@163.com twnt@qq.com  
http://www.twnt.cn

责 任 编 辑 林树文 陈文静 康莉莉

Printed by Fuzhou Kaida Printing Co., Ltd.

印 刷 福州凯达印务有限公司

国 内 发 行 福建省福州市邮政局

订 阅 处 全国各地邮政局(所)

国际标准连续出版物号 ISSN 1673-5617

国内统一连续出版物号 CN 35-1190/S

广告经营许可证 闽工商广字第3500004000064

公开发行

邮发代号：34-64

国内定价：10.00 元

ISSN 1673-5617



9 771673 561167